أستمارة مستخلصات رسائل و أطساريح الماجستير و السدكتبوراه في جامعة البصيرة

أسم الطالب: توفيق عبد الله هجول أسم المشرف: أمد ندوة هلال جودة الشهادة: ماحستبر

الكلية: الأدارة والاقتصاد قسم: الاقتصاد التخصص: الاقتصاد الرساله او الاطروحة:

اتجــاهات التنمية المكانية في العراق دراسة حالة محافظة البصرة من 1977-2012 م

ملخص الرسالة أو الأطروحة:

تعد البصرة من المحافظات العراقية المتميزة ولديها المقومات العديدة من الموارد الطبيعية والبشرية والموقع المتفرد والامكانات النراعية والصناعية فضلا عن الامكانية بين اقضيتها السبعة . وان حالة عدم توازن التنمية المكانية في محافظة البصرة يعود أسباب كثيرة منها عدم الاستقرار بين العراق وجيرانه والسياسات التي اتبعت في توزيع التخصيصات الاستثمارية في الماضي والحاضر (2006–2012) اي مع تنفيذ برنامج تنمية الاقاليم عام 2006، وهذا السبب يعتبر من اهم الاسباب لان راس المال يعتبر احد العناصر الرئيسية في عملية الانتاج والتنمية ايضاً ، ناهيك عن العامل الاداري والتخطيطي ، وتباين توزيع المصانع ومنها المتوقفة التي كانت السبب في كثير من البطالة وضعف النشاط الاقتصادي في محافظة البصرة ، وقد كان السكن العشوائي الافة المدمرة لمنظره الجمالي فضلا عن عدم القدرة على تقديم الخدمات الى المناطق العشوائية لعدم التخطيط المسبق لها . ان التنمية المكانية من خلال سياساتها واستراتيجياتها تؤدي الى خلق حالة توازن بين الكفاءة الاقتصادية وهي الاستغلال الامثل للموارد المتاحة وبين العدالة الاجتماعية في توزيع ثمار التنمية الواحدة . وكذلك الموازنة بين الكفاءة الاقتصادية دخل المدينة الواحدة .

Collage: Administration & Economics

dept: Economic

Name of student: Tawfeeq Abdullah Hajwal

Name of supervisor: A.P. Dr. Nadwa .H. Jouda

Certificate: Economic Specialization: mester Title of Thesis

Spatial development trends in the Iraq case study of the province of Basra for the period 1977-2012

Absract of Thesis

Basra is a distinct governorate of the Iraqi governorates because of having a lot of fundamentals to be that. Those fundamentals are, human nature, the good location, and the industrial and Agricultural abilities. Besides the tourism abilities. Never the les, it suffered from imbalance in regional development among its seven areas . This state of imbalance of regional development in Basra is due to the state of lack of stability between Iraq and its neighbors as a factor to that imbalance. Besides of the policies that were used in distribution of investment allocation in past and present. Never the les, I concentrate in my research on the period 2006-2012 according with carrying out of the program of development of regions in year 2006. This reason because capitalism, one of the major factor in the production and development process. In addition to that there are the planning and managerial factor and the bad distribution of industrial factories. Those are the most reasons behind the unemployment and weak of economic action in Basra governorate. Also the random dwelling which is the destroyer of Basra beauty, besides it is hard to present services to these random places.

The regional development through its policies and strategies leads to create a state of balance among the economic effectivenesses that is to best using of the resources and distribution of benefits of regional development justly. Also it must lead to make balance among the regions of the country and has the ability to make balances between rural and urban areas inside every city of the country.